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SUMMARY: Rust disease of common bean caused by Uromyces appendiculatus is very destructive 

diseases which affect the plant growth and yield production. This study was conducted in order to find out 

the available safe methods to control this disease. The obtained results could by summarized as following: 

1- Paulista bean cultivar showed the highly susceptible to rust disease fungus both in 2018 and 2019 

growing seasons where the average severity of infection recorded 82% at 2018 growing season. 

2- Nebraska bean cultivar was the least susceptible one to the disease which resulted 42.3% as average of 

infection severity in 2018 growing season. 

3- Similar results were obtained also in 2019 growing season. 

4- The rate of disease increase (R-value) indicated that Paulista gave the highest R-Value which 

significantly was different than the other five tested cultivars. 

5- The chemical and biotic inducers increased protein and carbohydrate contents in green pods of snap 

bean significantly compared to the untreated control treatment in 2019 and 2020 growing seasons. 

6- Bion and Trichoderma harzianum were the best treatments for increasing protein content, while 

potassium citrate scored the lowest protein content in the green pods. 

7- Bion and Trichoderma harzianum were also the best for treatments for increasing  

carbohydrate contents while ascorbic acid and potassium citrate gave the least efficiency. 

8- The all tested ten treatments for controlling bean rust disease showed highly effect and reduced the 

disease severity compared to control significantly both in 2019 and 2020 growing seasons. 

9- Tilt Ec 25% and Domark Ec 10% fungicides were the best for reducing the rust disease severity and 

AUDPC in comparison with the untreated control and the other treatments. 

10- Bion and Trichoderma harzianum and Bacillus subtilis come on the second rank for controlling the 

disease while the least efficiency was obtained when either ascorbic acid or potassium citrate were 

applied. 

11- All tested control methods decreased the rate of the disease increase (R-value) in comparison with 

control significantly. 

12- Total phenolic compounds were highly increased in snap bean plants in response to the application of 

biotic and abiotic control treatment compared to the untreated control plant.  

13- Bion treatment, Bacillus subtilis and salicylic acid ones resulted the most increment of free phenolic 

compounds, while the least efficiency was obtained when potassium citrate and Tilt EC 25% were 

applied. 

14- Bacillus subtilis gave the highest increase of the conjugated phenolic compounds whereas the last 

increment was recorded when either potassium citrate or Tilt EC 25% was applied. 

15- The best treatment increased total phenolic compound was Bion while potassium citrate and Tilt 

treatment scored the lowest efficiency. 

16- All control treatment significantly increased the photosynthetic pigments (chlorophyll A, chlorophyll 

B and carotenoids) compared to the untreated control treatment. 
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17- The best increment of photosynthetic pigments was observed when either Bion or Domark EC 10% 

was applied. 

18- All the tested control treatment significantly increased NPK contents in snap bean green pods in 

comparison with the untreated control treatment. 

19- The highest average of NPK content was observed when either Bion or Domark EC 10% was applied 

while potassium citrate and Tilt treatments showed the least efficiency. 

20- All tested biotic and abiotic inducers increased growth parameters of snap bean plants in comparison 

with the untreated control ones significantly. In this respect, Bion and Domark EC 10% showed the 

best efficiency. 

21-Biotic and abiotic tested inducers significantly increased yield parameters of snap bean compared to 

the untreated control plants. The best yield increment was observed when either Bion, Domark EC 

10% and Tilt EC 25 % was applied. 

22- Application of any biotic and / or chemical used inducers significantly increased the activity of 

polyphenol oxidase (PPO), peroxidase (PO) and catalase (CA) enzymes compared to the untreated 

control plants of snap bean. Bion treatment gave the highest increment values. 

23- The tested biocontrol agents and fungicides inhibited the germination of uromcyes appendiculatus 

uredospore in comparison with control treatment significantly. Domark EC 10% fungicide showed the 

best efficiency for inhibiting the germination of the fungal uredospores.  

Key words: Rust, Bean, Disease. 
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 هرض صذأ الفاصوليا عليدراساث  عنوان الرسالة:

 عذناى عبذ الونصف أحوذ بسيوني اسم الباحـث :

 )أهراض نباث(في العلوم الزراعيت  دكتور الفلسفت الدرجة العلمية:

 النباث الزراعي القسم العلمى :

 51/55/2023تاريخ موافقة مجلس الكلية : 

 ، كليت الزراعت، جاهعت الونوفيت أستار اهراض النباث      وذ هحوذ نظين سيذ أحد .ا لجنة الإشراف:

 ، كليت الزراعت، جاهعت الونوفيت أستار اهراض النباث    جوعت عبذ العلين عاهر. د.ا 

 هركز البحوث الزراعيت بالجيزة، رئيس بحوث أهراض الخضر    أحوذ أبو ريا الكفراوى .ا.د 

 

 الملخص العربي

 ةالتي تؤثر بشد الخطيرةالأمراض  من  Uromyces appendiculatusا المتسبب عن فطر فاصوليصدأ اليعتبر مرض 
لأمكانيو التوصل الي طرق أمنو وصديقو لمبيئو لمكافحو ىذا  الدراسةقد اجريت ىذه انتاج المحصول . و عمي نمو النبات و 

 :يمي لمتحصل عمييا فيماالمرض بدلا من إستخدام المبيدات الفطريو. ويمكن تمخيص أىم النتائج ا
 ةصابالا ةبالمرض حيث بمغ متوسط شد ةصابللإ ة( ىو أكثر الاصناف حساسيPaulista  اكان الصنف ) باوليست -1

 .8118% في موسم النمو 88
بالمرض حيث بمغت شده الأصابو  ةصابللإو يحساس المختبرة( أقل الأصناف  Nebraskaكان الصنف ) نبراسكا  -8

 .8118% عام 38.4
 .الأصناف نفس النتائج ةحساسي اختبارات( أظيرت 8119في موسم النمو الثاني ) -4
 ةالتي كانت تختمف معنويا عن تمك المسجمو  ة( أعطي الصنف باوليستا أعمي قيمR-Valueالمرض ) زيادةبدراسو معدل  -3

 المختبره. الأخرى الخمسةللأصناف 
الكربوىيدرات في قرون الفاصوليا لكل من البروتين و  ةمعنوي ةزياد أتضح ةوالكيميائي ةبإستخدام المستحثات الحيوي -5

  8119,  8118عامي  ةبالنبات الغير معامم ةالخضراء مقارن
 ةىما أفضل المعاملات لزياد  Trichoderma harzianumوفطر التضاد الحيوي   Bionأظيرت النتائج إن البيون  -6

 سيوم أقل محتوي بروتين في القرون الخضراء البوتا بسترات ةالبروتين ؛ في حين أظيرت المعامم
المحتوي  ةىما الأفضل لزياد  Trichoderma harzianumوفطر التضاد الحيوي   Bionأيضا كان البيون  -7

 بحمض الاسكوربيك أو سترات البوتاسيوم الي انتاج أقل محتوي كربوىيدراتي في القرون. ةالكربوىيدراتي بينما أدت المعامم
 ةمعنوي ةبالمرض بصور  ةصابالا ةتقميل شد إلىالمرض  ةلمكافح المستخدمة ةأدت المعاملات بجميع المركبات العشر  -8

 .8181,  8119في عامي  ةبالنبات الغير معامم ةمقارن
) بالمرض و ةصابالا ةشد لاختزالىما الأفضل   Domark EC 10%و دومارك  % Tilt EC 25كان المبيدات تمت  -9

AUDPC )ةبالنباتات الغير معامم ةمقارن. 
ىي الأفضل  Bacillus subtilisأو   Bion  ،  Trichoderma harzianum بإي من البيون  ةكانت المعامم -11

المرض  ةلمكافح ةالسابق ذكرىا ؛ في حين أظيرت النتائج أن أقل كفاء ةالثاني ةالمرض بعد المبيدات في الدرج ةلمكافح
 بوتاسيوم.ن حمض الاسكوربيك أو سترات الكانت عند إستخدام أي م

 .ةبالنبات الغير معامم ة( مقارنR-Value)المرض  نقص معدل تقدم إلى المكافحةبجميع وسائل  ةأدت المعامم -11
 ةالحيوي ةبطرق المكافح ةفي قرون نباتات الفاصوليا الخضراء كاستجابو لممعامم ةمعنوي ةبصور  ةأزدادت الفينولات الكمي -18

 .ةبنباتات الغير معامم ةمقارن ةالحيويغير أو 
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في الفينولات الحره في  ةوحمض السمسيمك إلي أعمي زياد Bacillus subtilisبإي من البيون ، بكتريا   ةدت المعاممأ -14
 .ةإلي أقل زياد % Tilt EC 25بسترات البوتاسيوم أو  تمت  ةحين أدت المعامم

عند  ةفي حين كانت أقل زياد المرتبطةفي الفينولات  ةإلي أعمي زياد Bacillus subtilisبكتريا   ةأظيرت المعامم -13
 أي من سترات البوتاسيوم أو التمت . استخدام

بإي من سترات البوتاسيوم أو مبيد  ةفي حين كانت المعامم ةالفينولات الكمي ةبالبيون ىي الأفضل في زياد ةكانت المعامم -15
 .ةأقل زياد إلىالتمت 

أ ، كمورفيل ب و الكاروتونيز  )كمورفيل الضوئيةالصبغات  ةإلي زياد ةالمختبر  ةبإي من طرق المكافح ةأدت المعامم -16
 .ةمعنوي ة؛ بصور ةبالنبات الغير معامم ةمقارن

 .في صبغات التمثيل الضوئي زيادةأفضل  إلى Domark EC 10%بالبيون أو دومارك  المعاممةأدت  -17
البوتاسيوم في الفوسفور و محتوي النتروجين و  زيادةإلي  المستخدمة العشرةافحو أظيرت المعاممو بإي من طرق المك -18

 .ةبالنباتات الغير معامم ةالقرون الخضراء لنبات الفاصوليا مقارن
 Domark EC   وبالبيون أ ةالبوتاسي في القرون عند المعاممو  والفوسفاتيكان أعمي متوسط المحتوي النتروجيني  -19

 .ةبسترات البوتاسيوم أو التمت ىي الأقل كفاء ةحين كانت المعاممفي  10%
 ةصفات النمو في نبات الفاصوليا مقارن في ةمعنوي ةإلي زياد حيويةر والغي الحيويةالمستحثات بجميع  ةأدت المعامم -81

 أفضل النتائج. % Domark EC 10. وفي ىذا المجال إستخدام البيون أو ةبتمك الغير معامم
في  زيادة. وكانت أعمي غير الحيويةأو  الحيويةالمستحثات  استخدامعند  ةمعنوي هيصور تحسنت صفات المحصول  -81

 .تمت أو دورمارك البيون، استخدامند المحصول ع
( بير PPDيز )يدأزداد النشاط الأنزيمي لكلا من بولي فينول أوكس ةأو الكيماوي ةبالمعاممو بإي من المستحثات الحيوي -88

بالبيون إلي أعمي قيم  ة. وفي ىذا الصدد أعطت المعاممةبالنباتات الغير معامم ة( مقارنCAكتاليز )( و PO) زأوكسيدي
 .(ةيادز )
 النقص المعنوي في إنبات الجراثيم اليوريديو لمفطر إلى ةالمبيدات الفطريبكائنات التضاد الحيوي و  ةأدت المعامم -84

Uromyces appendiculatus   أفضل النتائج في أختزال إنبات الجراثيم عند  إلى. وتم التوصل ةمقارنو بالغير معامم
 إستخدام المبيد دومارك.

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


